
سينمایايران)عيارفيلمهاييکهبهقسمت2رسيدند(
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2599  شنبه  3 اسفند  1398

سينمایايران)عيارفيلمهاييکهبهقسمت2رسيدند(
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2599  شنبه  3 اسفند  1398

ي 
هاي

لم 
 في

مه
ه ه

م ب
زني

ي ب
سر

 تا 
شد

ي 
نه ا

ها
« ب

ي
سر

ش 
ارت

2؛ 
ف

 جل
د،

ب، ب
خو

ن »
كرا

ا
د 

ودن
ر ب

هت
ك ب

ت ي
سم

ز ق
ك ا

امي
كد

ت: 
اس

ن 
ي اي

 كل
ال

سو
د. 

ه ان
يد

رس
م 

 دو
ت

سم
ه ق

ه ب
ك

تر 
ن 

ايي
ي پ

فيت
 كي

وما
عم

 2 
ي

ها
ت 

سم
د ق

شو
مي 

ص 
شخ

ه م
ند

رو
ن پ

ر اي
؟ د

 نه
ك

امي
كد

و 
ند

ته ا
اش

ر د
لات

ي با
وش

 فر
و

دنباله سازي رسمي  است كه در سينماهاي 
سال ها پيش باب شد و حالا تبديل به يك 
رويه شده است. نمونه تازه آن »خوب،بد، 

جلف 2؛ ارتش سري« كه ابتدا در جشنواره 
سي و هشتم فجر رونمايي شد و از هفته 

پيش روي پرده سينماها رفته است. پيمان 
قاسمخاني براي دومين تجربه كارگرداني اش،  

ترجيح داد فيلم موفق »خوب، بد، جلف« را 
ادامه دهد. كيفيت قسمت دوي آن به اندازه 

اولي نيست كه در اين پرونده درباره اش 
نوشته ايم. كاري كه پيمان قاسمخاني انجام 
داد، بهانه اي شد براي اينكه سري بزنيم به 

همه فيلم هايي كه به قسمت دوم رسيده اند؛ 
اخراجي ها، رسوايي،  شهرموش ها،  گشت 

ارشاد، كلاه قرمزي، تگزاس، نهنگ عنبر و 
آتش بس، فيلم هايي هستند كه قسمت دو و يا 

سه آن ها ساخته شده است. در پرونده امروز 
عيار هركدام را از منظر كيفي و نيز ميزان 

فروش آنها را محك زده ايم. نتيجه كلي اين 
است: قسمت يك فيلم ها كيفيت بالاتري 

داشته اند اما فروش قسمت دوم شان بالاتر 
بوده است. آيا كارگردان ها از موفقيت »يك« 

در »دو« سوء استفاده مي كنند؟! 

احمد رنجبر / مرجان فاطمی  
هفتصبح

سامان مقدم

         كيفيت قسمت اول   اکــران نهنگ عنبر در ســال 94 يک 
غافلگيري تمام عيار بود. فيلم ســامان مقدم با دستاويز قرار 
دادن برهه اي خاص از تاريخ معاصر کشــورمان، هم نقدي به 
گذشته داشت و هم خاطرات دهه شــصت را زنده کرد. تيپ 
ظاهري کاراکترها، روابط آدم ها، جنس دغدغه ها و کلا زندگي 
جاري در فيلم آينه اي از ســال هاي دهه شصت بود که مقدم 
با فضاسازي کم نقص، پيش چشــم مخاطب قرار داد. او با اين 
تمهيد کاستي هاي فيلمنامه را پوشــاند و کمتر کسي دنبال 
روابط علت و معلولي مي گشت. براي بيننده سفر به سال هاي 
دور و خاطره بازي مهم بود و البته در اين رهگذر قصه اي جذاب 

مي ديد و موقعيت هاي خنده دار.
         گيشه قسمت اول  نهنگ عنبر سال 94 بيش از هفت ميليارد 
تومان فروخت و عنوان دومين فيلم پرفروش سال بعد از محمد 

رسول الله)ص( را به دست آورد.
         كي به قسمت دوم رسيد؟    سال 95 ســامان مقدم پس از 
موفقيت نهنگ عنبر، تصميم گرفت دنباله آن را بسازد كه سال 

96 با عنوان »نهنگ عنبر؛ سلکشن رويا« اكران عمومي  شد.
         كيفيت قسمت دوم    فيلم نه تنها از قسمت قبل فراتر نمي رود 
که عقب تر ايستاده اســت. مهم ترين دليل واپسگرايي فيلم 
را بايد در نداشتن ايده هاي تازه دانســت. داستان مربوط به 
گذشته، سير روايي منسجم ندارد و هربار گوشه اي از يک اتفاق 
روايت مي شــود. ضربه اصلي را نهنگ عنبر 2 از همين نقطه 
مي خورد چراکه در بازنمايي دهه شصت حرف تازه اي نسبت 
به قسمت يک ندارد و در اولين فلش بک، همه داشته هايش لو 
مي رود. نويسندگان و کارگردان هر آنچه شوخي با دهه شصت 
مي توان کرد را در نهنگ عنبر 1 خرج کرده بودند و دست مقدم 

از مطايبه هاي تازه خالي ماند.
         گيشه قسمت دوم   نهنگ عنبر؛ سلكشــن رويا، با بيش از 
21ميليارد تومان صدرنشين شــد. اين اتفاق درحالي رخ داد 
كه منتقدان و رســانه هاي ســينمايي نقدهاي منفي زيادي 

درباره اش نوشته بودند.
         وضعيت ادامه ساخت آن   سامان مقدم تصميم دارد قسمت 
سوم نهنگ عنبر را هم بسازد اما هنوز خبر دقيقي از وضعيت 

توليد آن رسانه اي نشده است.

نهنگ عنبر
مرضيه برومندسعيد سهيلي

         كيفيت قسمت اول   سعيد ســهيلي در فيلم گشــت ارشاد 
داستان سه جوان را روايت مي كرد كه در حال تلكه كردن مردم 
هستند)حميد فرخ نژاد، پولاد كيميايي و ساعد سهيلي(. يكي از 
موقعيت هايي كه گشت ارشاد را تبديل به فيلمي  محبوب براي 
برخي مخاطبان كرد، شوخي هاي به قاعده بود. قرار گرفتن در لباس 
گشت ارشاد مي توانست سوژه را لوث كند اما سهيلي تا حد امكان 

اجازه نداد و فيلمش معقول بود.
         گيشه قسمت اول   نوروز سال 91 اتفاق هاي عجيبي رخ داد. 
گشت ارشــاد و زندگی خصوصی، پس از شش روز اکران به دليل 
مخالفت انصار حزب الله توقيف شــدند اما پس از مدتی عليرضا 
سجادپور، مدير وقت نظارت و ارزشــيابی وزارت ارشاد از اکران 
محدود گشت ارشــاد خبر داد. با اين حال كمي  بعد گشت ارشاد 
ابتدا در شهرستان ها متوقف شد و نمايش آن در تهران هم پس 
از چندهفته به پايان رسيد. در همين مدت گشت ارشاد بيش از 
يك ميليارد و 500ميليون تومان فروخت كه با احتساب قيمت 
بليت رقم بالايي است. چه بسا فيلم اگر توقيف نمي شد حالا گشت 

ارشاد جزو پرفروش هاي سينماي ما بود.
         كي به قسمت دوم رسيد؟    خاطره تلخی از گشــت ارشاد در 
ذهن سعيد سهيلی باقي ماند. فيلمش نوروز 91 به پرده آمد اما 
در حالی که گيشــه اش داغ بود، خيلی زود توقيف شد. بعد از آن 
سهيلی سراغ فيلم تلخ کلاشينکف رفت که به خاطر داشتن رضا 
عطاران فروش معقولی نصيبش شد. سال 95 گشت 2 را ساخت که 

لحن گزنده اش به  نوعي پاسخ به حواشي گشت ارشاد بود.
         كيفيت قسمت دوم    گشــت 2 فيلمي  عصبي اســت. لحني 
تند دارد. قصه اش فاقد يكپارچگي است... همه اين ها ريشه در 
عصبيت سعيد سهيلي بر سر ماجراهاي گشت ارشاد دارد. همه 
اتكاي فيلم به چند شوخي منشوري است و درنهايت به شكلي 
شعارگونه به پايان مي رسد. فيلم برخلاف قسمت يك مورد انتقاد 

تند منتقدان بود.
         گيشه قسمت دوم   فيلم گشــت 2، بيش از 20ميليارد تومان 
فروخت و تبديل به يكي از موفق ترين فيلم هاي سال در گيشه شد.

         وضعيت ادامه ساخت آن   سعيد ســهيلي گفته بود احتمالا 
قسمت سه گشت ارشــاد را هم مي سازد. چندي پيش مشخص 

شد عزم او جدي است.

         كيفيت قسمت اول   ســال 60 مرضيه برومند و همكارانش 
تصميــم گرفتند يك برنامــه تلويزيوني براي بچه ها بســازند. 
آن ها به عنوان سردمداران و متخصصان عروسكي، سراغ برنامه 
تلويزيونی مدرســه موش ها رفتند كه در اوايل دهه 1360روي 
آنتن رفت. اين برنامه قرار بود بچه ها را به مدرسه رفتن تشويق 
کند و خيلي زود عروسك هاي آن به چنان محبوبيتی رسيد که 
بزرگترها هم برنامه را تماشا مي كردند. برومند سال 64 يك فيلم 

سينمايی بر اساس برنامه اش ساخت. 
         گيشه قسمت اول   فيلم ســينمايی شــهر موش هــا که به 
کارگردانی محمدعلی طالبی و مرضيه برومند ســاخته شد، به 
فروش بسيار خوبی در گيشه ها رســيد و رفته رفته به بخشی از 
نوستالژی بچه های دهه 60 تبديل شد. همچنان از شهرموش ها 

به عنوان يكي از ركوردشكن هاي سينماي ايران ياد مي شود.
         كي به قسمت دوم رسيد؟    ســال 92 مرضيه برومند سراغ 
قسمت دوم شهر موش ها رفت. درست زماني كه بچه هاي دهه 
شصت بزرگ شده بودند و عروسك ها برايشان خاطره انگيز بود. 
         كيفيت قسمت دوم    شهر موش ها2 در زمان اكران با نقدهاي 
متفاوتي مواجه شــد. خاطره بــازان از آن به نيكــي ياد كردند 
و همزمان مــورد توجه برخي ســينمايی نويس ها بود. شــهر 
موش ها2 استاندارد لازم فيلم كودك را دارد و عيب اساسي آن 
به فيلمنامه اش برمي گردد. هر چقدر از نظر ســاختار و كيفيت 

عروسكي فيلم تحسين شد، فيلمنامه اش مورد نقد بود.
         گيشه قسمت دوم   شهر موش ها2 با 11ميليارد و 300ميليون 
تومان عنوان پرفروش ترين فيلم ســال 93 را به دســت آورد و 
از نظر ميزان فروش، ركورد اخراجی ها2 را شكســت. می شــد 
پيش بينی كرد كه فيلم مرضيه برومند، پای بچه های دهه شصت 
و فرزندان شان را به سينما باز می كند. اين اتفاق هم افتاد و فارغ 
از ضعف های فيلمنامه، شهر موش ها2 مخاطب را راضی از سالن 
خارج می كرد. به بيانی ديگر،  ايستادن فيلم در صدر پرفروش ترين 

فيلم هاي سال 93، نشان از سليقه نوستالژيك مردم دارد.
         وضعيت ادامه ساخت آن   چه بسا مرضيه برومند سراغ ساخت 
شهرموش ها 3 برود. او چندســال پيش گفته بود: فعلا ساخت 
پروژه شهر  موش ها3 با توجه مشکلات به وجود آمده امکان پذير 

نيست و شايد بعدها با بروز تغييرات اتفاق خوشايندی بيفتد.

شهر موش هاگشت ارشاد
مسعود ده نمكي
رسوايي

         كيفيت قسمت اول   با پايان ســه گانه اخراجي ها،  مسعود 
ده نمكي تصميم گرفت قصه اي تازه را تصويري كند. او سراغ 
رسوايي رفت؛  فيلمي  درباره نقش روحانيت در جامعه امروز، 
 تبعات فقر و فحشــا،  مرز باريك قضــاوت و ... . فيلم در ادامه 
دغدغه هاي مسعود ده نمكي است. آن ها كه فيلم هايي با پند 
و اندرز را دوست دارند، با رســوايي همراه شدند. كساني هم 
كه اين همه شعار را ضعف مي دانند، رسوايي را فيلمي  ضعيف 
توصيف كردند. با اين حال درباره فيلــم يك اتفاق نظر وجود 

داشت و آن بازي خوب اكبر عبدي است.
         گيشه قسمت اول   رسوايي1 ســال 92 اكران عمومي  شد. 
فيلم درنهايت پنج ميليــارد و 500ميليون تومان فروش كرد. 
اين رقم براي يك فيلم معقول اســت اما بــراي ده نمكي نه. 
فيلم هاي قبلي اين كارگردان فروش خيره كننده اي داشتند 

و همين باعث شد فروش اين فيلم يك عقبگرد تعبير شود.
         كي به قسمت دوم رسيد؟    مسعود ده نمكي بعد از رسوايي 
سراغ فيلم–ســريال معراجي ها رفت. اين كارگردان سال 94 
تصميم گرفت ادامه رســوايي را بسازد. در اين قسمت خبري 

از الناز شاكردوست به عنوان بازيگر اصلي قسمت يك نبود.
         كيفيت قسمت دوم    اين بار هم دغدغه هاي مسعود ده نمكي 
مســائل اجتماعي بود. منتها حالا موضوعات كلان تر بودند و 
پاي مسئولان بيش از پيش وسط كشيده شد. رسوايي2 از نظر 
قصه گويي عقب تر از قسمت يك است و سهم موعظه آن بيشتر. 
اين بار هم اكبر عبدي نقش اصلي را داشــت كه بازهم از پس 
نقش به خوبي برآمد.  چالش هايش اما عامه پسند نبود و بيشتر 
با مسئولان سر و كار داشت. امتياز اصلي رسوايي2 جلوه هاي 
ويژه آن است. تماشاي صحنه هاي زلزله و خرابي شهر بر پرده 
بزرگ، به رساندن منظوري كه فيلمساز در پي القاي آن بوده، 

كمك مي كند. 
         گيشه قسمت دوم   سال 95 رســوايي2 روي پرده رفت و 
كمي  بيش از دوميليــارد و 500ميليون تومان فروش كرد. 
اين فيلم شكست خورده ترين فيلم كارنامه مسعود ده نمكي 

است.
         وضعيت ادامه ساخت آن   بعد از رسوايي2 مسعود ده نمكي 

زنداني ها را ساخت. بعيد است او رسوايي را ادامه دهد.

ايرج طهماسبمسعود اطيابي

         كيفيت قسمت اول   مسعود اطيابي ســابقه ساخت كمدي 
دارد. او تگزاس را خارج از ايران و در كشــور برزيل ســاخت. 
اين اتفاق سال 96 رخ داد؛  درست بعد از موفقيت زوج پژمان 
جمشيدي و سام درخشاني در خوب، بد، جلف. حتي حميد 
فرخ نژاد هم در اين فيلم حضور داشت. تگزاس1 فيلمي نبود كه 
بتواند مورد توجه سخت پسندها قرار گيرد. اين فيلم داستاني 
بيش از حد تخيلي داشــت. حتي اگر بپذيريــم منطق فيلم 
كمدي چنين داســتاني رها را مي طلبد نمي توان ضعف هاي 
ديگرش را نديد. بازي بازيگران تقليدي از تجربه هاي پيشين 

بود، شوخي ها دم دستي بود و ... 
         گيشه قسمت اول   تگزاس1 در اكران دوم ســال 97 روي 
پرده ســينماها رفت. فيلم 14ميليارد و 500ميليون تومان 
فروخت. اين ميزان فروش براي فيلم اطيابي رقم معقولي است.
         كي به قسمت دوم رسيد؟    مسعود اطيابي بلافاصله قسمت 
دوم تگزاس را ســاخت. اين بار حميد فرخ نژاد در فيلم نبود و 

مهدي  هاشمي  نقش پررنگي در تگزاس2 داشت.
         كيفيت قسمت دوم    از معدود فيلم هايي اســت كه قسمت 
دوي آن به مراتــب بهتر از يك اســت. تگــزاس2 در ايران 
مي گذرد و پر اســت از موقعيت هاي مهيج و خنده دار!  بازي 
بازيگران به ويژه ژاله صامتي جذاب است و بخشي از موفقيت 
فيلم به حســاب مي آيد. بازيگر زن برزيلي فيلم هم بخشي از 
موقعيت هاي كمــدي فيلم را رقم زد. مخاطبــان هم غالبا با 
رضايت از سالن خارج مي شــدند. مرور كامنت هاي آن ها در 

سايت هاي مختلف نشان از اين رضايت دارد.
         گيشه قسمت دوم   تگزاس2 امسال اكران عمومي  شد و به 
فروش بالايي دســت يافت. اين فيلم در تهران و شهرستان ها 
بيش از 25ميليارد تومان فروخت و حالا سومين فيلم پرفروش 
سال 98 اســت. اين ركورد تا پايان سال دست تگزاس2 باقي 

خواهد ماند.
         وضعيت ادامه ساخت آن  مسعود اطيابي قصد دارد تگزاس3 
را بسازد. در اين قسمت بازهم قصه در برزيل مي گذرد و حميد 
فرخ نژاد يكي از بازيگران اصلي است. داستان از جايي شروع 
مي شود كه پژمان جمشيدي و سام درخشــاني براي نجات 

كاراكتر فرخ نژاد عازم برزيل مي شوند.

         كيفيت قسمت اول   برنامه محبوب كلاه قرمزي سال 73 در 
قالب فيلم »كلاه قرمزي و پسرخاله« روي پرده رفت. اين فيلم 
ظرفيت كامل براي سرگرم كردن مخاطب كودك و نوجوان را 
دارد و هنوز هم تماشايي است. نكته مهم اينكه پيام هاي اخلاقي 

فيلم همچنان كاربرد دارد بدون آنكه گل درشت به نظر برسد.
         گيشه قسمت اول   »كلاه قرمزي و پسرخاله« در سال 1373 
اکران شد و در حدود سه ماه با قيمت بليت ميانگين 80تومان 
توانست در اکران تهران به رقم 171ميليون تومان دست يابد. 
در دانشنامه اين فيلم اين طور ادعا مي شــود كه »با احتساب 
ميانگين بليت 500تومانی در ســال 1381 رقم فروش فيلم 
کلاه  قرمزی و پسرخاله چيزی حدود يك ميليارد تومان و با در 
نظر گرفتن بليت 10000تومانی سال 1398 تقريبا 40ميليارد 
تومان می شــود، پس می توان اين فيلــم را پرمخاطب ترين و 
پرفروش ترين فيلم تاريخ سينمای ايران قلمداد کرد. بنابراين 
گفته می شود که اين فيلم با احتساب تورم، پرفروش ترين فيلم 

تاريخ سينمای ايران است.«
         كي به قسمت دوم رسيد؟    سال 81 قسمت دوم كلاه قرمزي 

روي پرده سينماها رفت؛  با نام »كلاه قرمزي و سروناز«.
         كيفيت قسمت دوم    »كلاه قرمــزي و ســروناز« هم فيلمي 
 جذاب اســت كه در زمان اكران مورد توجه فراوان قرار گرفت. 
اين فيلم هم مشمول گذر زمان نشــده و با پخش از تلويزيون 
مخاطب امروزي كودك و نوجوان را با خود همراه كرده است. 

هر دو قسمت كلاه قرمزي قصه هاي پرملاتي دارند. 
         گيشه قسمت دوم   گفته می شود »كلاه قرمزي و سروناز« با 
ميانگين بهای بليت 550تومان موفق شد نزديک به 550ميليون 

تومان بفروشد و به پرفروش ترين فيلم سال 81 تبديل شود.
         وضعيت ادامه ساخت آن   »کلاه قرمزی و بچه ننه« سومين 
فيلم ســينمايی بر اساس شــخصيت کلاه قرمزی است که در 
27مرداد 1391 اکران شــد و در دو روز نخســت در حالی که 
فقط 12ســينما براي براي اكران داشــت، توانست به فروش 
102ميليون تومان دســت يابد. كيفيت قسمت سوم آن اما به 
مراتب پايين تر از دو ديگر فيلم است. ضعف اصلي آن به قصه اش 
برمي گردد. هنوز خبري از احتمال ســاخت قســمت چهارم 

كلاه قرمزي نيست.

كلاه قرمزيتگزاس
مسعود ده نمكي
اخراجي ها

         كيفيت قسمت اول   مسعود ده نمكي نامي  آشنا براي پيگيران 
مطبوعات بود. او بعد از كنار گذاشــتن حرفه روزنامه نگاري 
و طبع آزمايي در ســاخت مســتند، تصميم بــه كارگرداني 
فيلم ســينمايي گرفت. او ســال 85 اخراجي ها را ساخت كه 
به خاطر برخورداري از ســوژه اي نو مورد توجــه قرار گرفت. 
فيلم در جشنواره بيست و پنجم با استقبال مردم مواجه شد اما 
صف بندي مقابل سوژه و كيفيت آن در بين سينمايي ها آشكار 
بود. حالا كه زمان گذشته مي توان اين طور گفت كه اخراجي ها 
داراي سوژه اي بكر و لحظات جذابي است كه در زمان خودش 

زير سايه فرامتن قرار گرفت. 
         گيشه قسمت اول   اخراجي ها 1 سال 86 اكران عمومي  شد 
و به فروش دوميليارد توماني دســت يافت. اين ركوردشكني 
در حالي رقم خورد كه گيشه ســينما آن سال ها به ندرت داغ 

مي شد.
         كي به قسمت دوم رسيد؟    سال 87 مسعود ده نمكي قسمت 

دوم اخراجي ها را ساخت و سال 88 اكران عمومي  شد.
         كيفيت قسمت دوم   اخراجي ها 2 هم سوژه اي جذاب و بكر 
دارد. با اين حال مسعود ده نمكي دوز فانتزي بودن قصه اش را 
بيش از حد بالا برد. عدم انطباق تصوير عراقي ها و البته دسته 
اخراجي ها با واقعيت قصه، لطمه اساسي به كيفيت فيلم زد. در 
يك كلام كيفيت اخراجي ها 1 به مراتب بالاتر از اخراجي ها2 

است.
         گيشه قسمت دوم   در ميان نقدهــاي منتقدان،  مخاطبان 
براي خريد بليت اخراجي ها 2 صف مي كشيدند. فيلم حدود 
هشــت ميليارد تومان فروش كــرد كه رقمي كم ســابقه در 
ســينماي ما اســت. اين فروش ســرآغاز مجادله اي شد كه 
پرمخاطب تريــن »اخراجي ها 2« اســت يــا »عقاب ها« و يا 

»شهرموش ها«.
         وضعيت ادامه ساخت آن   مسعود ده نمكي بعد از آن سراغ 
اخراجي ها 3 رفت. اين بار داستانش منبعث از اتفاقات روز يعني 
انتخابات سال 1388 بود. فيلم مي خواست طرف مردم بايستد 
اما صورتي كاريكاتورگونه داشت و بيش از حد آغشته به شعار 
بود. به نسبت دوقسمت قبلي مخاطب كمتري داشت. اين فيلم 
سال 90 روي پرده رفت و حدود پنج ميليارد تومان فروش كرد.

تهمينه ميلاني
آتش بس

         كيفيت قسمت اول   در ميان فيلم هاي زن و شــوهري كه 
تهمينه ميلاني ساخته است، آتش بس به چند دليل موفق تر 
بوده. دليل اول نگاه فانتزي او به دوئل زن و شوهري است. او 
محمدرضا گلزار و مهناز افشار را در موقعيت هاي كمدي قرار 
داد و از دل آن حرفش را زد.مخاطب هم به اين دوئل خنديد و 

پيام فيلم را دريافت كرد. 
         گيشه قسمت اول   آتش بس 1 سال 1385 اكران عمومي 
شــد و بيش از يك ميليارد تومان فروش كرد. آتش بس جزو 
اولين فيلم هايي است كه به باشگاه ميلياردي وارد شده. اين 

فيلم عنوان پرفروش ترين فيلم سال را هم به دست آورد.
         كي به قسمت دوم رسيد؟    تهمينه ميلاني ســال 92 ادامه 
آتش بس را با تعويض بازيگران اصلي ســاخت. اين بار بهرام 
رادان و ميترا حجار به جاي محمدرضا گلزار و مهناز افشار نقش 

زن و شوهرهاي اصلي فيلم را بازي كردند.
         كيفيت قسمت دوم    همزمان با اكران آتش بس 2 با احمد 
طالبي نژاد گفت وگــو كرديم. حالا براي پي بــردن به عيار 
فيلم نظر اين منتقد را بازخواني مي كنيــم: نگاه موجود در 
فيلم های خانم ميلانی نه تنها باعث انس و الفت زن و شوهرها 
نمی شود كه آن ها را تحريك می كند بيشتر بهانه جو شوند 
و در واقع خشونت را بيشــتر در نهاد خانواده ترويج می كند. 
اشكال خانم ميلانی اين است كه از ابزار هنری به عنوان يك 
تريبون استفاده می كند يعنی در واقع بيانيه صادر می كند، 
سخنرانی می كند و شعار می دهد. در » آتش بس 2 « بيش 
از هميشه شعار داده و اين ارزش هنری كار ايشان را در حد 
يك گزارش ژورناليستی پايين می آورد. من خانم ميلانی را 
به عنوان يك هنرمند كه دلش می خواهد حرف های جدی 
بزند ، ستايش می كنم ولی منظرش را دوســت ندارم. بايد 

نگاهش را عوض كند.
         گيشه قسمت دوم   آتش بس 2 ســال 93 روي پرده رفت و 
نزديك به 5ميليارد تومان فروش كرد. از نظر ميزان مخاطب 

اين فيلم عقبگرد داشته است. 
         وضعيت ادامه ساخت آن   تهمينه ميلانــي قصد دارد آتش 
بس را تا جايي كه امكانش هســت ادامه دهد. فعلا كه ادامه 

نداده است.

پيمان قاسمخاني

         كيفيت قسمت اول  پيمــان قاســمخاني ســال ها به عنوان 
فيلمنامه نويس، خالق آثار شاخص و تحسين شده اي در سينما 
و تلويزيون بوده است. او سال 94 تصميم گرفت يكي از متن ها را 
خودش كارگرداني كند. خوب،  بد، جلف ايرداهايي دارد اما براي 
يك كارگردان اول اثر موفقي به حساب مي آيد. فيلم در لحظاتي 
از نفس مي افتد اما در غالب سكانس ها شاهد شوخي هاي كلامي 
 و موقعيت جذاب هستيم. پيمان قاسمخاني در اين فيلم امضاي 
پررنگي دارد تا جايي كه تكيه كلام هاي فيلم هنوز مورد استفاده 

است. مثل »همه مي دونن؛  همه!«.
         گيشه قسمت اول   خوب، بــد، جلــف ابتدا در جشــنواره 
سي و پنجم رونمايي شد و نظر مثبت مخاطبان را به دست آورد. 
خيلي زود ســر از اكران نوروزي درآورد و با اقبال مواجه شــد. 
اين فيلم بيش از 16ميليــارد تومان فروخت و يكي از فيلم هاي 

پرفروش سال 96 لقب گرفت.
         كي به قسمت دوم رسيد؟    موفقيت خوب،  بد،  جلف در گيشه 
و نيز ميان علاقه مندان ســينما، پيمان قاسمخاني را ترغيب به 
ساخت ادامه آن كرد. ابتدا قرار بود نسخه سريالي آن براي شبكه 
نمايش خانگي ساخته شود. نام هايي براي كارگرداني آن مطرح 
شــد اما درنهايت اين اتفاق رخ نداد و خود قاســمخاني پشت 

دوربين قسمت دوم اين فيلم ايستاد.
         كيفيت قسمت دوم    تحليل جزيي »خوب، بد، جلف 2؛ ارتش 
ســري« بماند براي روزهاي بعد. همين قدر اشــاره كافي است 
كه فيلم از ايده هاي درخشــاني برخودار است اما نتيجه اي كه 
بايد به دست نيامده. يكي از دلايل اين اتفاق ، آشنابودن جنس 
شوخي ها و روابط شخصيت ها براي مخاطب است. قاسمخاني 

نياز داشت برگ برنده هاي بيشتري براي قسمت دوم رو كند.
         گيشه قسمت دوم   »خوب، بد، جلــف 2؛ ارتش ســري« از 
چهارشنبه هفته گذشــته اكران عمومي  شده اســت. اين فيلم 
افتتاحيه اي 800ميليون توماني داشته كه رقم معقول اما كمتر از 
انتظاري است. فعلا كه رعب از ويروس كرونا روي گيشه سينما 
تاثير منفي گذاشته. اگر شرايط به حالت عادي برگردد »خوب، بد، 

جلف 2؛ ارتش سري« شانس فروش بيش از 20ميليارد را دارد.
         وضعيت ادامه ساخت آن   پيمان قاســمخاني تصميم دارد 

فيلمش را به قسمت سوم برساند. 

خوب، بد، جلف

یز
آنال

  

»خوب، بد، جلف2؛ ارتش سري« يکي 
از فيلم هاي قابل بحث جشنواره امسال 
بود. قسمت اول آن فروش نسبتا خوبي 
داشت و مخاطبان زيادي را به سينماها 

فرستاد. با اين حال قسمت دوم آن 
نتوانست مانند قسمت اول، مخاطبان 
مردمي  جشنواره فجر را مجاب کند و 

به همين دليل در همان روزهاي نخست 
از فهرست فيلم هاي برتر آراي مردمي 
 بيرون آمد. اين فيلم در ايام جشنواره 

نظر منتقدان و اهالي رسانه را هم آنطور 
که بايد جلب نکرد. نقدهاي منفي زيادي 
درباره اش نوشته شد و در ميز نقد برنامه 
هفت هم توجهي به آن نشد. با اين حال 

انتظار مي رود بنا به دلايل مختلفي، 
فيلم در اکران نوروزي، فروش خوبي 

داشته باشد. روز 30بهمن، اين فيلم در 
سينماها اکران شد و در روز اول توانست 

به فروشي معادل 245ميليون تومان 
برسد که البته فروش چندان قابل قبولي 
براي روز اول اکران نيست. هنوز مطمئن 
نيستيم قسمت دوم »خوب، بد، جلف« 
در اکران نوروز به چه سرنوشتي دچار 

شود و چقدر بتواند نظر مخاطبان را براي 
خريد بليت و تماشاي آن جلب کند. در 
اين بخش مروري داريم بر صحبت ها و 

نقد و نظرهايي که درباره اين فيلم وجود 
دارد. 

در مسير فرود
 سرنوشت قسمت دوم 

»خوب ، بد،جلف« چه می شود

زوج جمشیدي-درخشانيدیدگاه کارگردان

پيمان قاســم خانی، کارگردان »خوب، بــد، جلف2: ارتش 
ســری« در نشســت خبری فيلم درباره مواردی از جمله 
حضور اين فيلم در جشــنواره و اينکه چقدر می توان صفت 
سياســی بودن را به آن الصاق کرد صحبت به ميان آورد و 
گفت:»توقع ما اين بود که حضور در جشــنواره کارکردی 
ويترين گونه برايمان داشــته باشــد و هرکس کــه از فيلم 
خوشش آمد، تماشای آن را به ديگران توصيه کند بنابراين 
اساســا به دريافت جايزه در جشــنواره فکــر نکرديم. فکر 
می کنم جشــنواره ها در همه جای دنيا اقبالی به سينمای 
کمدی ندارند و فيلم های کمدی جشنواره های خاص خود 
را دارند. همين که در بخش مسابقه جشنواره فجر پذيرفته 
شــديم خوشــحاليم. حالا اگر اتفاق بهتری هم برای فيلم 
بيفتد چه بهتر. ما در »خوب بد جلف 2« نه داستان سياسی 
داريم و نه داستان امنيتی و اين ماجراها اساسا به سر و شکل 
من نمی خورد. من قصه ام را تعريف می کنم حالا اگر درون 
قصه حرف سياسی هست صرفا بستری برای تعريف کردن 
داستان اســت و نيت و جهت گيری سياسی خاصی در فيلم 

وجود ندارد.«

پژمان جمشيدي بعد از اکران فيلم »خوب، بد، جلف2« 
در گفت وگو با خبرنــگاران درباره بــازي  در اين فيلم و 
زوج سازي با سام درخشــاني مصاحبه اي کرد و توضيح 
داد: »فيلم را دوست داشــتم، به خصوص بازي دوستانم 
را. درواقع بايد بگويم خيلي کيف کردم بازي دوستان را 
ديدم.« در پاسخ به اين سوال که فکر نمي کند زوج شدن با 
درخشاني کليشه شده باشد، گفت: »خيلي نگرانيم. شما 
فيلم هايي که ما بازي مي کنيم را مي بينيد اما فيلم هايي 
را که به ما پيشنهاد مي شود، نمي بينيد اما هم من و هم 
آقاي درخشــاني به همين دليل داريم به اين مسئله فکر 
مي کنيم، البته در ســطح دنيا خيلي زوج هاي مطرحي 
وجود دارند و اين اصلا بد نيست اما شــانس ما در ايران 
هروقت زوج بازي کرديم به فصل دوم رســيده و خيلي 
ديده شــده. هم تگزاس و هم خوب، بد، جلف. به هرحال 
تهيه کننده ها آنقدر باهوش هستند که اگر اقبال مردمي 
 نباشــد اصلا اکران نمي کنند. فکر مي کنم فعلا با همين 
دو تا فيلم جلو برويم و به فصل سوم برسيم و کار ديگري 

به صورت زوج قبول نکنيم.« 

نظرات مردممیز نقد هفت پیش بیني فروشدفاعیات کارگردان  فروش روز اولآرای مردمی

در ميز نقد برنامه هفت، زمان زيــادی برای فيلم »خوب، 
بد، جلف2« صرف نشــد. در ابتدای بحث، مسعود فراستی 
گفت: »آنقدر بد و جلف اســت که هيچکس حاضر نيست 
درباره اش حرف بزند. واقعا سوال اينجاست که هيات انتخاب 
برچه اساسی اين فيلم را برای جشنواره انتخاب کرده؟ آيا 
می شود اين فيلم را با خانواده ديد؟ سرگرم هم نمی کند.« 
محمدتقی فهيم گفت: »نه موقعيت کميک دارد، نه سرگرم 
می کند. حتی طنز هم نيست اما در بيان بسيار پرده در است 
و اين افتضاح است. شــايد لبخند به لب بياورد اما در بيان 
به سمت ليچار می رود و شوخی های اروتيک. به نظرم فيلم 
ظرفيت اين را ندارد که بخواهد کمدی بيافريند. واقعا باعث 
تاسف است اين همه بازيگر بياوری و نهايتا به اينجا برسی.« 
بعد مجددا فراستی گفت: »اين فيلم کجای اين انتخاب و 
داوری قرار می گيرد؟« بعد هم بدون اينکه صحبت ديگری 
درباره اين فيلم داشته باشد، خداحافظی کرد و ديگر بحثی 
درباره آن درنگرفت. درواقــع منتقدان هفت با اين نظر که 
»خوب، بد، جلف2« اصلا فيلم جشــنواره نيست، از کنار 

آن گذشتند.

بعد از اکران فيلم »خوب ، بد، جلف2«، مخاطبانی که در 
ايام جشــنواره، يا روزهای اول اکران فيلم برای تماشای 
آن رفته اند، نظرات مختلفی درباره آن منتشــر کرده اند. 
جالب اينجاســت که اين نظرات در برخــی مواقع کاملا 
باهم در تضاد است و هنوز نمی دانيم برآيند نظر مخاطبان 
درباره فيلم چيست. برخی آن را بســيار ضعيف ارزيابی 
کرده و نوشــته اند: »فيلمی بســيار ضعيــف و چندقدم 
عقب تر از تگــزاس2 و هزارپا«، »فيلم بســيار طولانی و 
خســته کننده«، »کپی خيلی بد از خــوب، بد، جلف«، 
»من نمی دونم بعضيا رو چه حســابی ميگــن اين فيلم 
عالی بود، هر حرکت مسخره ای مگه آدمو بخندونه ميشه 
عالی؟« و ... برخی هم از تماشــای آن بسيار خشنودند و 
نوشــته اند: »درحد جشــنواره نبود ولی خيلی خنده دار 
بود.«، »من توی جشنواره دوبار ديدم. عالی بود...«، »يکی 
از کمدی های مورد علاقمه. بازم قراره با دوســتام ببينيم 
و خوش بگذرونيم«، »طنز خوب و منسجمی بود. من که 
لذت بردم«، »عالی بود پيشنهاد می کنم ببينيد 20دقيقه 

اول فيلم خوب نبود ولی بعدش عالی شد.«

در اکثر نقدهايي که نســبت به فيلم »خوب، بد، جلف2؛ 
ارتش ســري« وجود دارد، به اين مسئله پرداخته شده که 
فيلم شــوخي هاي اروتيک دارد. حتي مسعود فراستي در 
ميز نقد برنامه هفت در ابتداي صحبت هايش اين سوال را 
مطرح کرد که آيا اصلا مي شود اين فيلم را با خانواده  ديد؟ 
درواقع خيلي ها معتقدند قاســمخاني به جاي تلاش براي 
خلق موقعيت هاي کمدي جذاب، از شــوخي هاي جنسي 
براي بالابردن جذابيت فيلمش استفاده کرده و از اين جهت 
نمي توان کمدي فيلم را چندان قابل قبول ارزيابي کرد. با 
اين حال خود پيمان قاسمخاني اين مسئله را نپذيرفت. او 
در نشست خبري پس از نمايش اين فيلم در کاخ جشنواره، 
در پاسخ به ســوالي درباره جنس شــوخي هاي اين فيلم 
و خانوادگي نبــودن آن توضيح داد: »اين کاملا بســتگي 
به جنس خانواده شــما دارد  و اين ســبک شوخي جنسي 
صددرجه بالاتــرش در جامعه هم هســت و اگر فکر کنيم 
چنين چيزي نيست، اشتباه است . من درحد عرف جامعه 
حرف زدم. ما يک شــوخي تميز کرديم و اين انگ جنسي 

درست نيست.« 

روز چهارشنبه در پرونده اي که در همين دوصفحه منتشر 
شد، پيش بيني کرديم که فيلم بين 15 تا 20ميليارد تومان 
مي فروشد. به نقش ســتاره ها در فروش فيلم اشاره کرديم 
كه زوج پژمان جمشيدي و ســام درخشاني، در »پژمان« 
در سال هاي اخير حسابي مورد توجه قرار گرفتند و بخش 
مهمي  از فروش »خوب، بد، جلف« را تضمين کردند. طبيعتا 
تجربه خوب فيلم اول به همراه بازي اين دونفر باعث مي شود 
که »ارتش سري« هم به همان اندازه مورد توجه قرار گيرد. 
در ادامه توضيح داديــم، اکثر منتقــدان و مخاطباني که 
فصل دوم اين فيلم را در جشنواره ديدند، معتقدند داستان 
»ارتش سري« به اندازه »خوب، بد، جلف« قدرتمند نيست. 
مخصوصا اينکه داســتان به پايان نمي رسد و به فصل سوم 
ارجاع داده مي شــود. با اين حــال موقعيت هاي کمدي و 
شــوخي هاي جالب اين فيلم، به اندازه اي است که طبيعتا 
جاي خودش را نزد مخاطبان باز مي کند. درنهايت به اين 
نکته اشاره کرديم که پيمان قاسمخاني، يکي از مهمترين 
فيلمنامه نويسان عرصه کمدي اســت و مخاطبان زيادي 

براي تماشاي اثرش به سينما مي روند. 

فيلم »خــوب، بد، جلف2: ارتش ســری«، در جشــنواره 
سی وهشتم، اقبالی پيدا نکرد. درست است که تا روز پنجم 
جشنواره، جزو هشت فيلم برتر آرای مردمی قرار داشت اما 
خيلی زود از اين فهرســت بيرون آمد و نتوانست تا پايان 
در فهرست فيلم های مورد علاقه مردم باقی بماند. در روز 
پنجم جشنواره، نام »خوب، بد، جلف 2« از فهرست  آرای 
مردمی بيرون آمد، مخاطبان نشــان دادند که تنها کمدی 
موجود در جشنواره را به ساير فيلم ها ترجيح نداده اند. البته 
خود قاسمخانی هم چندان گلايه ای از اين ماجرا نداشت و 
در صحبت هايش گفته بود، در همه جای دنيا فيلم کمدی با 
اقبالی در جشنواره ها روبه رو نمی شود و همين که فيلمش 
در جشنواره پذيرفته شده برايش کافی است. اين درحالی 
است که قسمت اول »خوب، بد، جلف« هم نامزد دريافت 
سيمرغ بهترين بازيگر نقش اول مرد و بهترين چهره پردازی 
شــد و هم لوح تقدير بهترين فيلم از نگاه تماشاگران را به 
خودش اختصاص داد. طبيعتا فصل اول اين فيلم هم کمدی 
بود و از اين جهت نمی توانيم آنطــور که بايد صحبت های 

قاسمخانی را قابل قبول بدانيم.

فيلم »خــوب، بد، جلــف2؛ ارتش ســری«، در دو روز 
اول اکران، 713ميليــون تومان فروش کــرد. فروش 
اين فيلــم بــرای روز اول اکران، 245ميليــون تومان 
بوده اســت. اين فروش برای يک فيلم رکورد محسوب 
نمی شــود چون فيلم »مطرب« در نخستين روز اکران 
خود توانست به رقم 700ميليون تومان برسد. پيش از 
آن هم رکورد فروش روز اول در اختيار فيلم »ما همه با 
هم هســتيم« با فروش 580ميليون تومان بود. جالب 
اينجاســت که »خوب، بد، جلف«، در روز چهارشــنبه 
27بهمن 95، که اوليــن روز اکرانش بود، 105ميليون 
تومان فروش داشــت و در دو روز ابتدايی نمايش خود 
حدود 300ميليون تومان در تهــران فروخته بود. اين 
درحالی است که بليت سينما در آن ســال، بين چهار 
تا 10هزار تومان بود و طبيعی اســت که 105ميليون 
تومان با آن بليت ها، با فروش 245 ميليونی با بليت 15تا 
20 هزار تومان قابل مقايســه نيســت. حالا بايد منتظر 
 باشــيم و ببينيم هفته اول و ماه اول چه ميزان فروشی 

خواهد داشت.

نقدهاحرفه اي تر؟

برخلاف نقدهاي منفي که نسبت به فيلم »خوب، بد، جلف2؛ 
ارتش سري« وجود دارد، سام درخشــاني معتقد است که 
قسمت دوم اين فيلم نســبت به قسمت اول، جايگاه بهتري 
دارد و پيمان قاسمخاني در اين فيلم خيلي حرفه اي تر وارد 
عمل شده اســت. او در مصاحبه اي کوتاه که بعد از نمايش 
اين فيلم در يکي از سينماهاي جشنواره انجام داده، درباره 
وضعيت قســمت دوم و اينکه چرا مدت هاست فقط کمدي 
بازي مي کند، توضيــح داده: »قســمت دوم موقعيت هاي 
متنوع و صحنه هاي جذاب تري دارد. الان که فيلم را ديدم، 
به لحاظ تکنيکال بسيار فراتر از فيلم اول بود و به نظرم تعداد 
کمدي ها و لحظات مفرحي که مــردم را مي خنداند، خيلي 
بيشتر شــده بود. فيلم هاي درام يا موقعيت هاي اجتماعي 
کمتر به من پيشنهاد مي شود، به هرحال ما در ژانر کمدي جا 
افتاده ايم و جزو بازيگران پرفروش هستيم بنابراين مارکت ما 
را به اين سمت مي برد که پيشنهادهايي از اين دست بيشتر 
داشته باشيم اما من دارم تلاش مي کنم چندتا کار اجتماعي 
هم انجام دهم. امســال هم فيلم »مرده خور« را داشتم که 

متاسفانه به جشنواره راه پيدا نکرد.«

بلافاصله بعد از نمايش فيلم در جشنواره، نقدهای مختلفی 
درباره آن منتشر شد. در بخش مهمی از نقدها صراحتا اعلام 
شده که »خوب ، بد، جلف2: ارتش سری« تجربه ای به کرات 
پايين تــر و ضعيف تر از اثر قبلی اســت. خيلی ها معتقدند 
ايرادات زيــادی در فيلمنامــه وجود دارد و تمــام اتکای 
فيلم به زوج جمشيدی-درخشانی اســت. فيلم، داستان 
مشخصی ندارد و مخاطب نمی داند بايد منتظر دنبال کردن 
چه موضوعی باشــد. درواقع فيلم مجموعه موقعيت های 
نمايشــی اســت که در کنار يکديگر قرار گرفته اند. برخی 
نوشــته بودند که »خوب، بد، جلف2: ارتش سری« اثری 
در سطح آثار تلويزيونی اســت و قاسم خانی بعد از ساخت 
دو فيلم، هنوز به درستی سينما را نمی شناسد. با اين حال 
خيلی ها هم از موقعيت های کمدی و شوخی های آن تعريف 
کرده  و نوشته اند که اثری سرگرم کننده است که مخاطب 
را تا پايان روی صندلی نگه مــی دارد اما با اين حال باز هم 
برخی بر اين باورند که جای فيلمی مثل »ارتش سری« در 
جشنواره نبوده و بهتر بود به عنوان يک فيلم کمدی صرف 

در سينماها به نمايش در می آمد. 
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